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حدود ۶ سال است از جهانی شدن بافت 
تاریخی یزد می گذرد، اما زیرساخت های 
گردشــگری این شــهر تا رســیدن با 
بسیاری  فاصله  جهانی  اســتانداردهای 

دارد.
 به گزارش مهر، هجدهم تیرماه ســال ۱۳۹۶ 
بــود که ۱۱۰ هکتار از بافــت تاریخی یزد در 
یونسکو ثبت جهانی شد و این اتفاق بزرگترین 
شــهر خشــتی جهان را در معرض جهشــی 

چشمگیر در حوزه گردشگری قرار داد.
از همان زمان برنامه های بســیاری برای حوزه 
گردشــگری یزد تدارک دیده شــد، اما نقص 
زیرســاخت ها بخش عمده ای از این برنامه ها 
را متوقف کرد.یکــی از مهمترین اتفاقاتی که 
پس از ثبت جهانی بافت تاریخی در یزد اتفاق 
افتاد، توسعه بومگردی ها بود و گمان می رفت 
این خانه ها می توانند کمبود تخت های اقامتی 
یزد را پر کنند، اما واقعیت این اســت که این 
واحد هــا برای گــذران چند ســاعتی در این 
روز مناســب بودند و برای اقامت شبانه مورد 
استقبال گردشــگران اعم از داخلی و خارجی 

قرار نگرفتند.
یکــی از اتفاقاتــی کــه از آن پــس در بافت 
تاریخــی یزد رخ داد، تبدیل شــدن خانه های 
بافت به کافه و رســتوران و ســفره خانه و در 
بهترین حالت ممکــن، بومگردی بود و گرچه 
ایجاد آن ها به جذابیت بافــت تاریخی افزود، 
اما نتوانســت نقایص زیرســاختی این صنعت 
در یــزد جهانی را بپوشــاند.مهمترین چالش 
صنعت گردشگری یزد در حال حاضر، کمبود 
تخت های اقامتی است و گرچه در طول چند 
سال گذشته ســه یا چهار هتل در یزد افتتاح 
شــده، اما هنوز هم تا رسیدن به استانداردها، 
فاصله بســیاری وجود دارد.مســئولان میراث 
فرهنگی یــزد در گذشــته از بومگردی ها به 
عنوان کمــک کار هتل ها یــاد می کردند، اما 
واقعیت این است که بومگردی ها تعریفی ویژه 
خود دارند و تاکنون هم نتوانسته اند کار ویژه ای 

در زمینه اقامت شبانه انجام دهند.
مدیرکل میــراث فرهنگی، صنایع دســتی و 
گردشــگری یزد در این زمینه به خبرنگار مهر 
گفت: بومگردی هــا تعریفی متفاوت از هتل و 
مهمان پذیــر دارند، بوم گردی فضایی ســنتی 
است که گردشگر می تواند در کنار صاحب خانه 
چنــد روزی را به طور موقــت زندگی کند، از 
غذایی که او می خورد استفاده کند و از سبک 

زندگی او را در این چند روز دنبال کند.احمد 
آخوندی بیان کــرد: از آنجا که از ابتدا تعریف 
درســتی از بوم گردی در کشور ما و استان یزد 
ارائه نشــد، از بومگردی ها به عنوان واحد های 
اقامتی ناقص یاد شــده و کارکرد این واحد ها 
اکنون اقامت چند ساعته خانواده ها و استفاده 
از فضای سنتی آنهاســت.وی عنوان کرد: در 
ایامی هماننــد تعطیــات نــوروز، از مدارس، 
حســینیه ها و حتــی پارک ها بــرای اقامت 
مهمانان و گردشگران استفاده می شود، اما در 
دیگر ایام ســال این امکان فراهم نیست و در 
صورت مراجعه گردشــگران، با کمبود مواجه 

خواهیم بود.
آخونــدی یــادآور شــد: یکــی از نیاز هــای 
ســرمایه گذاری در صنعت گردشــگری یزد، 
ســاخت هتل است و گرچه ســرمایه گذارانی 
در ایــن حوزه ورود کرده انــد و چند هتل نیز 
احداث شده، اما استقبال برای سرمایه گذاری 
در ایــن حوزه آنگونه که باید و شــاید، نبوده 
اســت.اغلب هتل هایی که در ســال های اخیر 
در یزد احداث شــده، توسط سرمایه گذارانی 
ساخته شده که سابقه سرمایه گذاری در چند 
هتل دیگر را نیز دارند که البته برخی از آن ها 
نیز در نیمــه راه، کار را رهــا کرده اند.یکی از 
هتلداران یزد در ایــن زمینه به مهر گفت: در 
حال حاضر ریسک سرمایه گذاری برای ساخت 

هتل در یزد بالاست، زیرا استقبال گردشگران 
مقطعی است و خواب ســرمایه در این بخش 
بالاست.طباطبایی عنوان کرد: برخی هتلداران 
فعلی به هوای اینکه یزد شــهر جهانی شــده 
و حضور گردشــگران خارجــی می تواند برای 
ســرمایه گذاری آن ها توجیه مناسبی باشد، به 
این بخش ورود کردند، اما ضربه اول توســط 
کرونــا و ضربه بعدی به واســطه عدم حضور 
گردشگران خارجی در یزد به این صنعت وارد 
شــد.وی بیان کرد: برخی ســرمایه گذاران در 
ابتدای راه، ساخت هتل را رها کردند و سرمایه 
خود را از این بخش خارج کردند.مســئولان، 
دلایل و بهانه های مختلفی را برای عدم حضور 
گردشــگران به ویژه گردشــگران خارجی که 

می توانند برای صنعت گردشگری یزد ارزآوری 
داشــته باشــند، مطرح می کنند. یکی کرونا، 
دیگری اغتشاشــات ماه های اخیــر و دیگری 
تحریم ها را عامل عدم اســتقبال گردشــگران 
خارجی مطرح می کنند، اما واقعیت این است 
که یزد در مجامع جهانی آنگونه که باید معرفی 
نشده و این ضعف بزرگی است که افراد زیادی 
در آن نقش دارند؛ از فعالان گردشگری گرفته 
تــا وزارت امور خارجه که بــه این موضوع در 

گزارش های بعدی مهر پرداخته خواهد شد.
نبود هتل و نبود گردشگر به چرخه ای تبدیل 
شــده که بر محور گردشــگری یزد دور باطل 
می زند؛ گردشگر نیست بنابراین ساخت هتل 
توجیه اقتصادی ندارد، هتل مناســب و تخت 
کافی نیست بنابراین تور های گردشگری، یزد 
را به عنوان مقصد اقامت خود انتخاب نمی کند.
عــاوه بر این، یــزد از کمبود های دیگری نیز 
رنــج می برد. تا چندی پیش مشــکل حمل و 
نقــل و نبود خطوط پروازی مناســب یکی از 
مشکات زیرســاختی در صنعت گردشگری 
یزد بود و در بهمن ماه ســال گذشته، شرکت 
هواپیمایی ویژه یزد راه اندازی شــد، اما ظاهراً 
این امر نیز نتوانســت حداقل در کوتاه مدت، 
کمکی به توسعه گردشگری یزد کند، زیرا آمار 
گردشگران نوروزی یزد حتی به ۶۰۰ هزار نفر 
نیز نرسید.یکی دیگر از چالش های گردشگری 

یزد، نبــود تفریحــگاه یا تفرجگاه مناســب 
اســت و این امر سبب شــده که همه راه های 
گردشــگری یزد تقریباً به بافت تاریخی ختم 
شود و گردشــگرانی که به یزد سفر می کنند، 
بعد از بافت تاریخی تقریباً دیگر مکانی را برای 
نمی شناسند.سرمایه گذاری های  گشت  و  سیر 
بخش خصوصــی در این زمینه نیز تاکنون به 
نتیجه مناسبی نرســیده به عنوان نمونه چند 
سال پیش در بالادست روستای »منشاد«، یک 
مجموعه بزرگ تفریحی در حال احداث بود، اما 
خبری از به پایان رسیدن آن در دست نیست 
و گویا ســرمایه گذار کار خود را نیمه کاره رها 

کرده است.
همه این ها در حالی اتفاق افتاده که حمایت از 
سرمایه گذاری بخش گردشگری، به عنوان یک 
اولویت از سوی استاندار یزد مطرح شده است.

مهران فاطمی اســتاندار یزد در این زمینه به 
خبرنــگار مهر گفت: بار ها اعــام کرده ایم که 
زیر پای سرمایه گذاران بخش گردشگری فرش 
قرمز پهن می کنیــم و با تمام توان آماده حل 
مشکات این بخش هستیم.وی عنوان کرد: به 
عنوان اســتاندار و رئیس شورای حل اختاف 
دستگاه های دولتی استان یزد، مشکات بین 
دستگاهی که برای سرمایه گذاران ایجاد مشکل 
کرده است را رفع خواهیم کرد.فاطمی تصریح 
کرد: به عنوان نماینده دولت در استان یزد به 
پروژه های سرمایه گذاری در حوزه گردشگری 
که متوقف شــده است، شخصاً ورود می کنم و 
همه دستگاه های استان نیز موظف به رسیدگی 
به امور ســرمایه گذاران در این حوزه هستند.
آنچه در این فرآیند قابل توجه است، این است 
که هم سرمایه گذاران تمایل به سرمایه گذاری 
در طرح هــای گردشــگری دارنــد و هم عزم 
مســئولان اســتان برای حمایت از آن ها جزم 
اســت، اما به نظر می رسد حلقه مفقوده ای که 
این سرمایه گذاری ها را به سرانجام نمی رساند 
تا یزد را به جایگاه واقعی شهر جهانی برساند، 
معرفی درســت و کامل این شــهر نه تنها در 
سطح کشور بلکه در سایر کشور های دنیاست.
اگر یزد جهانی است، معرفی آن نیز باید در حد 
و اندازه های جهانی باشــد در حالی که به نظر 
می رسد این معرفی در حال حاضر تنها توسط 
فیلم ها و تصاویر چند توریستی که به یزد سفر 
کرده اند انجام می شــود که این گستره زیادی 
را شامل نمی شود و لازم است سفارتخانه ها و 

رایزنان فرهنگی در این حوزه ورود کنند.

دور باطل نبود هتل و نبود گردشگر

سرمایه گذاری گردشگری در تنها شهر جهانی کشور طالبی ندارد
خط پروازی بجنورد-کیش، نیامده لغو شد

خط پروازی بجنورد-کیش به دلیل آنچه که عدم سرمایه گذاری برای 
برقراری این پرواز عنوان شده است، نیامده لغو شد.

مدیر فرودگاه شهدای بجنورد در گفت و گو با ایسنا اظهار کرد: از سال گذشته 
پیگیری هایی برای افزایش پروازهای فرودگاه داشــتیم که قرار شــد شــرکت 
هواپیمایــی کیش ایر برای برقراری ۲ پرواز به تهران اقدام کند. همچنین هفته 
ای ۲ پرواز به مقصد کیش برقرار شــود.محمدابراهیم قدمگاهی ادامه داد: برای 
انجام پروازهــای این ایرلاین و برقراری خط پروازی بجنورد کیش، باید مبلغی 
به عنوان پیش خرید صندلی های این پرواز یا رهن آن ها توسط سرمایه گذاران 
اســتان پرداخت می شد. وی افزود: پیگیری های بسیاری در این خصوص انجام 
شــد و حتی برخی مســئولان نیز پای کار آمدند اما به نتیجه نرسید و در واقع 
این خط پروازی برقرار نشــد.وی در پاســخ به اینکه آیا تاش شــد از ظرفیت 
صنایع در این خصوص استفاده شود؟ تاکید کرد: ما نیز این پیشنهاد را دادیم و 
حتی استاندار خراسان شمالی نیز به این موضوع ورود کرد اما متاسفانه ضرر و 
زیان هایی که طی زمستان گذشته به دلیل بحران سوخت به صنایع استان وارد 
شده بود سبب شد تا هیأت مدیره آن ها با این موضوع موافقت نکنند. قدمگاهی 
در پاســخ به اینکه مبلغ پرداختی چه میــزان بود و امکان پرداخت آن از محل 
منابع دولتی وجود داشت یا خیر؟ گفت: مبلغی که باید برای برقراری این خط 
پرداخت می شــد حدود ۱.۵ میلیارد تومان بود که سرمایه گذاری برای ورود به 
این بخش از صنعت هوانوردی تمایل نشان نداد. امکان پرداخت هزینه آن نیز به 

لحاظ قانونی توسط بخش دولتی وجود نداشت.

بازگشت رنگ قرمز به گیلان
سخنگوی علوم پزشکی گیلان از بازگشت قرمز کرونایی خبر داد و بیان 
کرد: شهرستان سیاهکل قرمز و چهار شهرستان ماسال، رودبار، رودسر 

و لاهیجان در وضعیت نارنجی هستند.
دکتر فردین مهرابیان در گفت وگو با ایســنا، از بســتری شدن ۳۰ بیمار جدید 
مشــکوک به کرونا در اســتان گیان طی یک شــبانه روز خبــر داد و اظهار 
کرد: همچنیــن طی این مدت ۲۱ بیمار بهبود یافته ترخیص شــدند.وی کل 
بســتری های کرونایی گیان را ۱۲۳ نفر دانست و افزود: از این تعداد ۳۴ بیمار 
در بخش مراقبت های ویژه بســتری هستند و ۲۱ بیمار بدحال داریم.سخنگوی 
دانشــگاه علوم پزشکی گیان همچنین از قرمز شدن رنگ کرونا در شهرستان 
سیاهکل خبر داد و بیان کرد: چهار شهرستان ماسال، رودبار، رودسر و لاهیجان 
نیز در وضعیت نارنجی هستند.مهرابیان ۱۲ شهرستان رشت، خمام، بندرانزلی، 
آستارا، تالش، رضوانشــهر، شفت، فومن، صومعه سرا، آستانه اشرفیه، لنگرود و 
املش را نیز در وضعیت زرد دانست و متذکر شد: شهر آبی نداریم.وی به مردم 
گیان توصیه کرد در این روزها که شــاهد پیک کرونایی هســتیم برای حفظ 
ســامت خود و خانواده هایشان شیوه نامه های بهداشــتی را رعایت کرده و از 

حضور بدون ماسک در مراکز پرازدحام دوری کنند.

استان بوشهر بهشت سرمایه گذاری گردشگری است
نماینده بوشهر در شورای عالی استان ها با بیان اینکه تاکنون کار زیادی 
در حوزه گردشــگری در استان بوشهر انجام نشده است گفت: صنعت 
گردشگری استان بوشهر آینده درخشانی دارد و سرمایه گذاری در این 

حوزه می تواند سودساز باشد.
به گزارش ایلنا، ســید محمد حسینی با اشــاره به وضعیت گردشگری استان 
گفت: بوشــهر در ســاحل خلیج نیلگون فارس مقصد گردشگری جذابی برای 
مردم اســت و به ویژه در ســال های اخیر رونق بیشتری داشته است.وی افزود: 
اقبال و توجه مردم به سواحل جنوب در ماه های اسفند و فروردین موجب ورود 
سیل عظیمی از گردشگران به این استان شده است که در کنار ایجاد فرصت های 
بی شمار، مشــکاتی هم به وجود آورده است که باید مورد توجه کارشناسان، 
پژوهشگران و سیاست گذاران قرار گیرد.حسینی ادامه داد: ورود جمعیت زیادی 
از مردم به عنوان گردشــگر یا خریدار و ... به هر منطقه ای در صورت مدیریت 
درســت و اصولی می تواند موجبات توسعه آن منطقه را فراهم کرده و با آرودن 
ثروت، امکانات و فرصت شــغلی اقتصاد منطقه را پویاتر کرده و معیشت مردم 
محلی را بهبود بخشد.نماینده اســتان بوشهر در شورای عالی استان ها تصریح 
کرد: هرچند در صورت نبود مدیریت صحیح و بی توجهی به برنامه ریزی درست 
می تواند آسیب های زیادی به محیط زیست و زیست بوم منطقه داشته باشد که 
البته قابل کنترل اســت.نماینده استان بوشهر در شورای عالی استان ها توضیح 
داد: اســتان بوشهر ظرفیت بســیار بزرگی در حوزه گردشگری دارد. از ساحل 
زیبا و چشــم نواز تا معمــاری جالب و خاص و بازارهای ســنتی کالا و ماهی 
و بنــادر و اماکن تاریخی و قبرســتان لنج ها می تواند تجربه خاصی از ســفر را 
برای گردشگران را به وجود بیاورد.حسینی ادامه داد: متاسفانه غفلت سال های 
گذشته سبب شــده است که استان بوشــهر در جایگاهی که باید، قرار نگیرد 
و از نظر ســرانه گردشــگری جزو استان های مطلوب نباشــد. گویی مسئولان 
اســتانی نگاه اقتصادی به گردشــگری ندارند و برنامه ای برای کســب درآمد و 
رونق اقتصادی از طریق گردشــگری تنظیم نشده است.وی تصریح کرد: استان 
بوشهر به عنوان پایتخت انرژی ایران شناخته می شود و شاید یکی از دلایلی که 
زیرساخت های گردشگری توسعه نیافته است همین باشد اما با توجه به مسائل 
موجود باید توجه کرد که اســتان بوشهر همچنان تشنه سرمایه گذاری است و 
بودجه حاصل از منابع انرژی به هر دلیل نتوانسته است نیاز استان را تامین کند. 
از این رو ســرمایه گذاری در صنعت گردشگری که به عنوان یک صنعت پاک 

شناخته می شود می تواند مزایای فراوانی برای مردم استان داشته باشد.
نماینده اســتان بوشهر در شورای عالی استان ها اظهار کرد: این سرمایه گذاری 
چند وجهی است. یعنی هم اقتصاد استان رونق پیدا می کند، هم گردشگران از 
امکانات بیشتری برخوردار می شوند و هم محیط زیست آسیب کمتری می بیند.

نماینده بوشهر در شورای عالی استان ها ادامه داد: توسعه جزایر کوچک نزدیک 
به ساحل، ســاخت هتل های ساحلی درون آب، توسعه ورزش ها و بازهای آبی، 
توســعه کشــتی های تفریحی، راه اندازی خطوط هوایی ارزان قیمت و تقویت 
بازارچه های بندری از حوزه های جذاب برای ســرمایه گذاری است.حسینی با 
بیان استان بوشهر بهشت ســرمایه گذاری گردشگری است عنوان کرد: استان 
بوشهر زمینه های توسعه و ســرمایه گذاری متنوعی در حوزه گردشگری دارد 
که می تواند برای دولت و بخش خصوصی جذاب و ســودآور باشــد و از آنجایی 
که تاکنون کار جدی در این حوزه صورت نگرفته اســت می تواند آینده روشنی 

داشته باشد.

اخبار کوتاه

چند روزی می شود که محوطه کاخ صفوی 
جهان نما با روییــدن انبوهی از گیاهان 

خودرو، به زمین سبز تبدیل شده است.
 به گزارش ایسنا، سال ۹۴ بود که طی عملیات 
کاوش باستان شناســی در محل ایستگاه امام 
حسین)ع(، پایه های کاخ جهان نما کشف شد 
و برخاف نظر بســیاری از متخصصان، ابتدا با 
کاه گل و سنگ ریزه پوشــیده  شد و سپس در 
معــرض بازدید قرار گرفت. حــالا چند روزی 
می شــود که محوطه کاخ صفوی جهان نما با 
روییدن انبوهی از گیاهان خودرو، به زمین سبز 

تبدیل شده است.
نحوه نمایش و حفاظتی که سازمان نوسازی و 
بهسازی شهرداری اصفهان درباره پایه های کاخ 
جهان نما بکار برد به گونه ای بود که همان زمان، 
سرپرست عملیات کاوش باستان شناسی در این 
محوطه نیز بیان کرد که »شــیوه نمایش کاخ 
جهان نما حتی برای خود ما نیز بسیار مبهم و 
گنگ است« به هرحال شواهد این کاخ صفوی 
در پوششــی از کاه گل و سنگ ریزه پنهان شد، 
به طوری که بســیاری از بازدیدکنندگان بدون 
خواندن تابلوی معرفی این بنا نمی دانند که این 
مکعب های خوش تراش و کاه گلی که اطرافشان 
با سنگ ریزه پرشده چیست؟! و در زیر ریگ های 

موجود چه چیزی وجود داشته است؟!
بعد از بارندگی های دی و بهمن  سال گذشته، 
بخش های عمــده ای از این پوشــش کاه گلی 
تخریب شد و توســط برخی عابرانِ ناآگاه نیز 
در بخش هایی از این محوطه، مواد دور ریختنی 
جاخوش کرد، تا اینکه در نخستین ماه از سال 
جدیــد انبوهی از گیاهــان مزاحم در محوطه 
صفــوی کاخ جهان نما روییــد؛ گویی ابتدای 
پیاده راه چهارباغ عباســی با یک پارک سرسبزِ 

درون ویترین آغاز می شود! 
به گفته کارشناسان حفاظت و مرمت، روییدن 
گیاه در محوطه کاخ جهان نما ممکن است به 
دلیل بذرهای موجود در کاه گل و گرده افشانی 
آن ها باشــد که درپی بارش باران رشــدکرده، 
ازاین رو لازم اســت برای محافظت از پایه های 
این کاخ و ممانعت از رشــد ریشه های گیاهان 
اقدام شود. با این حال اگرچه مدیرعامل سازمان 
نوسازی و بهسازی شــهرداری اصفهان نیز از 
پیگیری برای پاکســازی و مرمت این محوطه 
ســخن می گوید، اما در عین حال به استفاده 

مجدد از کاه گل و همچنین احتمال اســتفاده 
از سموم برای جلوگیری از رشد مجدد گیاهان 
اشــاره دارد! موضوعی که درصــورت اجرایی 
شدن، ممکن است به بقایای کاخ آسیب برساند.
ایزدخواســتی، مدیرعامل سازمان  محمدعلی 
نوسازی و بهســازی شهرداری اصفهان در این 
باره گفت: تهیه طرح مرمت این بنا و شناسایی 
و بررســی آســیب های آن توســط یک گروه 
متخصص در دســتور کار و لازم است گام های 
مربوط به طرح، از هماهنگی ها تا اخذ مصوبات 
قانونی، انتخاب پیمانکار و شرح عملیات، طی 
شــود.او با اشــاره به اینکه پیش از مرمت باید 
محوطــه این بنا از وجود گیاهان خودرو زدوده 
شود، افزود: برای پاک سازی محوطه، از حذف 
زوائد گرفته تا حذف گیاهان خودرو با شهرداری 
منطقه هماهنگ خواهدشد.مدیرعامل سازمان 
نوسازی و بهسازی شهرداری اصفهان ادامه داد: 
درواقع ســازمان نوسازی و بهسازی شهرداری، 
هر فعالیت تخصصی را به حوزه مربوطه واگذار 
خواهــد کرد، مثاً اگر قرار اســت که عملیات 
مرمــت در یک پهنه صــورت بگیرد و در کنار 
آن فضای ســبز هم وجودداشته باشد قاعدتاً از 
ســازمان پارک ها و فضای سبز می خواهیم که 
ورود پیدا کند و بعد بقیه مرمت انجام می شود. 
در مــورد پایه های کاخ جهان نمــا نیز بعد از 
اینکه بستر آماده شد مرمت با حضور پیمانکار 
و کارشناســان ســازمان نوســازی و بهسازی 

شهرداری صورت می گیرد.
ایزدخواستی گفت: حذف گیاهان محوطه کاخ 
جهان نما در حیطه وظیفه ســازمان نوسازی و 
بهسازی شهرداری نیست، ولی ما در این مورد 
هماهنگی های لازم را با سازمان پارک ها انجام 
می دهیم و سپس شــهرداری منطقه اقدام به 
حذف گیاهان خواهد کرد. در روز پاکســازی 
اولیه نیز کارشناس سازمان نوسازی و بهسازی 
حضــور خواهدداشــت و بــا اداره کل میراث 
فرهنگی نیز هماهنگی می کنیم که درصورت 
تمایل، کارشــناس خود را به محل بفرستند تا 
احیاناً حین پاک ســازی به پایه ها آسیبی وارد 

نشود.
بــه گفته او، کلیــت این عملیات هــا یعنی با 
احتساب هماهنگی ها و اخذ مجوزهای قانونی، 
پاک ســازی توسط شــهرداری منطقه، حضور 
کارشناسان ســازمان پارک ها و مرمت، حدود 

۲ ماه زمــان خواهد برد.مدیرعامل ســازمان 
نوســازی و بهســازی شــهرداری اصفهان در 
خصوص تخمین زمان برای پاک سازی محوطه 
کاخ جهان نما از گیاهان زائد، اشــاره کرد: من 
نمی توانــم بگویم یک روز دیگر، ۲ روز دیگر یا 
۱۰ روز دیگر این گیاهان حذف می شود، حوزه 
مربوطه باید انجام دهد و وقتی انجام دادند و در 
اختیار سازمان نوسازی و بهسازی قرار دادند، ما 
حــدود ۲۰ روز برای عملیات مرمت زمان نیاز 

داریم و بعد از پاک ســازی، پیمانکار با حضور 
کارشناســان سازمان نوسازی و بهسازی، اقدام 
به مرمت می کند.ایزدخواستی با بیان اینکه در 
صورت لزوم از ســموم برای ممانعت از رویش 
مجدد گیاهان استفاده می شود که این مسئله 

در تخصــص ســازمان پارک ها اســت، درباره 
آســیب به بنا به دلیل تزریق مواد شیمیایی، 
گفت: سازمان پارک ها دستور اقدام را دراختیار 
سازمان نوســازی و بهسازی شــهرداری قرار 
می دهد و ما آن را بررسی می کنیم و هرجایی 
نیاز باشــد بــه کارشناســان اداره کل میراث 
فرهنگی هم نشــان می دهیــم.او در مورد این 
موضوع که ممکن است بذرهایی درون کاه گل 
وجود داشته باشــد که با بارش باران منجر به 

رشد این گیاهان مزاحم شده باشد، توضیح داد: 
در قسمت هایی که نیاز است درحدی که آسیب 
به بستر تاریخی نزند کاهگل قبلی لایه برداری 

می شود و سپس کاهگل جدید قرار می گیرد.
شهریار ناســخیان، عضو هیئت علمی دانشکده 

حفاظت و مرمت دانشــگاه هنــر اصفهان در 
خصوص آسیب هایی که به دلیل رویش گیاهان 
بر بناهای تاریخی وارد می شود و با بیان اینکه 
هر محوطه تاریخی باید در برابر هرگونه رویش 
گیاه محافظت شــود، توضیح داد: همه بناهای 
تاریخی باید در برابر علف های هرز و موجودات 
مــوزی که با رویش گیاهــان در خاک پدیدار 
خواهند شــد، محافظت شــوند.او با اشاره به 
رویش گیــاه در محوطه کاخ جهان نما، به این 
نکته تأکید کرد که لازم اســت حفاظت مقیم، 
برای نگهداشت پایه های این کاخ و ممانعت از 
رشد ریشــه های گیاهان در این محدوده اقدام 
کند.اســتادیار دانشگاه هنر اصفهان با اشاره به 
تأثیر کاربرد کاه گل بر رویش گیاهان در محوطه 
کاخ جهان نما، گفت: ممکن اســت که کاه گل 
موجود در روی پایه ها به دلیل داشــتن بذر، با 
گرده افشــانی و بارش باران منجر به رشد این 
گیاهان مزاحم شده باشد. البته کاه گل به عنوان 
پوششی برای محافظت از اصل بنا استفاده شده 
اســت و باید بارها مورد مرمــت قرار  گیرد، اما 
گاهــی درون کاه گل بذرهایی وجود دارد که با 
کمی باران سبز می شود. نوع کاه گل، اندود روی 
کاه گل و مواد تزریق شده داخل آن باید ویژگی 
خاصی داشته باشد تا از رویش گیاه جلوگیری 

شود.

عضو شورای اسلامی شهر رشت با بیان اینکه یک 
استان به خاطر زباله در حال نابودی است، گفت: 
گزارشــی از اقدامات صورت گرفته در خصوص 
تفکیک زباله ارائه نشــده و منتظر ارائه گزارش 

عملکرد هستیم.
به گزارش مهر، هادی رمضانی در هشــتادمین جلسه 
شورای اسامی شهر رشت، اظهار کرد: مسئله پسماند 

چالش اصلی رشت است که باید به آن پرداخته شود.
وی با بیان اینکه یک اســتان بخاطر زباله در حال نابود 
شدن است، افزود: گزارشی از اقدامات صورت گرفته در 
خصوص تفکیک زباله ارائه نشده و منتظر ارائه گزارش 
عملکرد در این بخش هستیم.عضو شورای اسامی شهر 
رشــت با انتقاد از وضعیت نامناسب پیاده راه های این 
شهر، بیان کرد: بیشتر پیاده راه ها و مسیرها چاله و چوله 
است و وضعیت مناسبی ندارد.رمضانی خواستار تعیین 
تکلیف تبدیل وضعیت نیروهای ایثارگری شد و اضافه 

کرد: فصل بهار و تابستان فرصت مناسبی برای اجرای 
طرح های زیباسازی شهری اســت.وی ادامه داد: جلوه 
رشت از منظر زیباسازی شهری باید تغییر کند. مسعود 
عباس نژاد عضو دیگر شــورای اسامی رشــت در این 
نشســت اظهار کرد: شهروندان مشکات و چالش های 
شهری را به سامانه ۱۳۷ گزارش دهند تا بر اساس آن 
رسیدگی به مشکات اولویت بندی شود.وی با تاکید بر 
لزوم ارائه گزارش سامانه ۱۳۷ شهرداری، افزود: آمارها 
و تماس هــای دریافتی از ۱۳۷ باید به صورت شــفاف 
گزارش داده شود. عضو شــورای اسامی شهر رشت با 
بیان اینکه پیاده راه فرهنگی رشــت نماد و شــاخص 
برای این شهر است، گفت: در ترمیم و اجرای عملیات 
عمرانی پیاده راه فرهنگی رشــت بی سلیقگی صورت 
گرفته اســت. عباس نژاد با تاکید بر اجرای کار عمرانی 
در فصل گرما، بیان کرد: فصول بهار و تابستان فرصت 

مناسبی برای اجرای کارهای فنری شهری است.

مدیر حفاظت و بهره برداری از منابع آب لرستان 
گفت: حجم آب موجود در مخازن سدهای استان 

۱۹ درصد افزایش داشته است.
احمد گودرزی در جلســه شــورای حفاظــت از منابع 
آب لرســتان در خصوص خاصه وضعیــت منابع آب 
زیرزمینی در اسفندماه ۱۴۰۱ اظهار کرد: متوسط سطح 
آب زیرزمینی  محدوده های بیان اســتان در اسفند ماه 
۱۴۰۱ نســبت به اسفند ماه ۱۴۰۰، دو متر افت داشته 
اســت که معادل حجمی حــدود ۱۱۳.۷ میلیون متر 
مکعب بوده و نسبت به سال گذشته ۲۸ درصد کاهش 
را نشــان می دهد. وی اضافه کرد: از این حجم افت آب 
۴۸ میلی متر مکعب مربوط به حوضه کرخه بوده است. 
وی ادامه داد: بیشترین تغییرات افت آب در حوضه آبریز 
کرخه، دشــت الشــتر با ۲.۶ متر افت و کسری مخزن 
حدود ۱۶.۱ میلیون متر مکعب در اســفند ماه ۱۴۰۱ 
نسبت به اسفند ماه سال گذشته بوده است.گودرزی با 

بیان اینکه از این حجم افت ۶۶ میلیون مترمکعب مربوط 
به حوضه کارون بزرگ است، افزود: در این حوضه دشت 
اشــترینان با حدود ۳.۵ متر افت ســطح آب و کسری 
مخــزن حدود ۱۰.۳ میلیون متر مکعب در اســفندماه 
سال گذشته نسبت به اســفند ۱۴۰۰ داشته است.وی 
اضافه کرد: دبی چشمه های انتخابی لرستان در اسفندماه 
ســال گذشته نسبت به سال ۱۴۰۰، ۷۶ درصد افزایش 
و نســبت به بلند مدت ۱۳ درصد کاهش داشته است.

مدیر حفاظت و بهره برداری از منابع آب لرســتان بیان 
کرد: دبی چشمه های انتخابی حوضه کرخه در لرستان 
در اسفند ماه گذشته نسبت به سال ۱۴۰۰، ۱۰۳ درصد 
افزایش و نســبت به بلندمدت در ۱۹ درصد کاهش را 
نشــان می دهند.وی خاطرنشان کرد: تا روز گذشته ۲۵ 
فروردین مــاه در مجموع ۴۲ درصد مخازن ســدهای 
استان پر است و حجم آب موجود در مخازن نسبت به 

سال گذشته  ۱۹ درصد افزایش را نشان می دهد.

حجم آب در مخازن سدهای لرستان ۱۹ درصد افزایش داشته استیک استان به خاطر زباله در حال نابودی است

حفاظت و مرمت، روییدن گیاه در محوطه کاخ جهان نما ممکن است به دلیل بذرهای موجود 
در کاه گل و گرده افشانی آن ها باشد که درپی بارش باران رشدکرده، ازاین رو لازم است برای 
محافظت از پایه های این کاخ و ممانعت از رشد ریشــه های گیاهان اقدام شود. با این حال 
اگرچه مدیرعامل سازمان نوسازی و بهسازی شهرداری اصفهان نیز از پیگیری برای پاکسازی 
و مرمت این محوطه سخن می گوید، اما در عین حال به استفاده مجدد از کاه گل و همچنین 
احتمال استفاده از سموم برای جلوگیری از رشــد مجدد گیاهان اشاره دارد! موضوعی که 

درصورت اجرایی شدن، ممکن است به بقایای کاخ آسیب برساند

نبود هتل و نبود گردشگر به چرخه ای 
تبدیل شــده که بر محور گردشگری 
باطل می زند؛ گردشگر نیست  یزد دور 
اقتصادی  توجیه  هتل  ساخت  بنابراین 
ندارد، هتل مناسب و تخت کافی نیست 
را  یزد  گردشــگری،  تور های  بنابراین 
به عنوان مقصد اقامــت خود انتخاب 

نمی کند

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی شهرستان فومن 

برابر رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۱۸۰۱۲۰۰۲۱۶۷ و ۲۱۶۸ مورخ ۱۴۰۱/۰۷/۲۷هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی فومن تصرفات مالکانه و بامعارض متقاضی خانم سیده آمنه حجتی ذوالپیرانی 
فرزند ســید محمد شماره شناسنامه ۱۷۴۰ صادره از شــفت و آقای رمضانعلی شفیقی میرمحله ذوالپیرانی فرزند محمدعلی شماره 
شناســنامه ۱۴۶۳ صادره از شــفت  مشاعا و بالســویه در ششدانگ یک قطعه زمین مشــتمل بر یک باب خانه و محوطه با کاربری 
مســکونی به مســاحت۴۸۳/۲۵  متر مربع می باشد.  به شماره پاک ثبتی فرعی ۷۴۱ مجزی شده از پاک شماره ۳۱۲ واقع در قریه 
ذوالپیران شــفت سنگ اصلی ۲۰  بخش ۲۱ گیان خریداری از مالکیت رسمی میرمحمد علی شفیقی میرمحله )زارع صاحب نسق( 
محرز گردیده است، لذا به منظور اطاع عموم در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود و در صورتی که اشخاصی نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت ۲ ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند، بدیهی اســت در صورت انقضای 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض و یا عدم ارائه گواهی تقدیم دادخواســت وفق مقررات نسبت به ادامه عملیات ثبتی و صدور سند 

مالکیت اقدام خواهد شد. م الف74

 آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی شهرستان فومن 

برابــر رای شــماره ۱۴۰۱۶۰۳۱۸۰۱۲۰۰۳۵۶۴ مورخ ۱۴۰۱/۱۲/۰۶هیــات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیــت ثبتی اراضی و 
ســاختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی فومن تصرفات مالکانه و بامعارض متقاضی خانم فاطمه مهدی زاده خطیبانی 
فرزند غامعلی شماره شناسنامه ۱۶ صادره از شفت در ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر یک باب خانه به مساحت۲۰۰ متر مربع 
با کاربری مسکونی و از کل مساحت به مقدار ۲/۷۹ مترمربع در حریم راه ۸ متری می باشد. به شماره پاک ثبتی فرعی ۱۱۶۶ مجزی 
شــده از پاک شماره ۴۴۱ واقع در قریه چوبرشفت ســنگ اصلی ۵۲  بخش ۲۱ گیان خریداری از مالکیت رسمی غامعلی مهدی 
زاده )زارع صاحب نسق( محرز گردیده است، لذا به منظور اطاع عموم در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود و در صورتی که 
اشخاصی نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت ۲ ماه اعتراض 
خود را به این اداره تســلیم و ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند، بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض و یا عدم ارائه گواهی تقدیم دادخواست وفق مقررات نسبت به ادامه عملیات 

ثبتی و صدور سند مالکیت اقدام خواهد شد. م الف۶۶
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